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توپ انتخابات الکترونیک 
در زمین شورای نگهبان

دردسرهای ماهواره؛ این 
بار برای فیلم سازان

ماه هاست بر سر موضوع الکترونیکی شدن انتخابات، از وزارت کشور »اصرار« است و از شورای نگهبان »اظهار تردید«. 
حالا مجلس پایش را از این دعوا بیرون کشید و بند مربوط به الکترونیکی شدن انتخابات را به کل از قانون انتخابات حذف 
کرد. با این اوصاف شورای نگهبان دیگر در اظهار تردیدهایش درخصوص الکترونیکی شدن انتخابات نمی تواند سخن از 
ایرادات »قانونی« آن بگوید؛ چون اساسا دیگر قانونی در مورد انتخابات الکترونیکی وجود ندارد. حالا و در حالی که کمتر 

از دو ماه به انتخابات مانده است، باید دید این دعوا به کجا می رسد.
تبصره ۷ ماده ۹ قانون انتخابات به وزارت کشــور ایــن اجازه را می دهد که بتواند از شــیوه های نوین انتخابات از جمله 
انتخابات الکترونیک استفاده کند. وزارت کشور با استفاده از همین تبصره توانست با تعامل با شورای نگهبان، در دوره 
نهم مجلس شورای اسلامی، در ۱۴ حوزه انتخابیه، انتخابات را به صورت الکترونیک برگزار کند. اما این وزارت خانه در 
نظر دارد ایده انتخابات الکترونیک را در انتخابات پیش روی مجلس به صورت گسترده تری اجرا کند. چنان که مهرماه 
امسال این وزارت خانه اعلام کرد که دولت یازدهم پیشنهاد برگزاری انتخابات تمام الکترونیک در ۹ کلان شهر کشور 
را ارائه داده که اجرای آن مشــروط به توافق نهایی با شــورای نگهبان است. پس از آن شــورای نگهبان از ارائه جدول 
زمان بندی ۷۰ مرحله ای برای برگزاری انتخابات الکترونیک از ســوی وزارت کشور به این شورا خبر داد. این گونه بود 
که مجلس نیز موادی را درخصوص انتخابات الکترونیک به قانون انتخابات اضافه کردند و بحث های فنی بین وزارت 
کشور و شورای نگهبان شامل ارائه سخت افزار و نرم افزار انتخابات الکترونیک به شورای نگهبان و بررسی آن در این 
شورا ادامه داشــت. تا اینکه اوایل آذرماه معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان گفت که یکی از موارد مهم در 
موضوع انتخابات الکترونیک، قانون مربوط به آن اســت و در این مورد خلأ قانونی وجود دارد. موضوعی که باعث شد 
بار دیگر قانون انتخابات در مجلس بررسی شود و درنهایت مجلس خیال همه را راحت کرد و بندهای مرتبط را از قانون 
انتخابات حذف کرد! پیشــنهاد این حذف هم از سوی محمد حســین فرهنگی بود. او در خصوص علت این پیشنهاد 
و تصمیم مجلس گفت: »بنده نگران هســتم که با رفت و برگشــت مجدد، هیچ کدام از این تصمیمات قبلی برای این 
دوره از انتخابات قابلیت اجرایی نداشــته باشــد، لذا اگر به موارد بعدی رأی ندهیم و آن ها را حذف کنیم دیگر مانعی به 
نام ایرادات و اشکالات برای موارد جدید نخواهیم داشت و تصمیمات سنجیده ای که مجلس گرفته، در این دوره اجرا 
خواهد شــد«. اظهاراتی که نشان می دهد مجلس احتمال می داده بار دیگر شورای نگهبان به این موارد ایراد بگیرد و 
قانون انتخابات به مجلس برگردد و لذا دیگر اصلاحات مجلس درخصوص سایر موارد انتخاباتی نیز قربانی انتخابات 

الکترونیک شوند و به انتخابات اسفندماه نرسند.
اما مصوبه دیروز مجلس باعث این گمانه در رســانه ها شــد که حالا کــه قانونی در این خصوص وجــود ندارد، انتخابات 
الکترونیکی به کل منتفی شــده است. موضوعی که واکنش وزارت کشور را در پی داشت. این وزارت خانه در اطلاعیه ای 
اعلام کرد که تصمیم نمایندگان مجلس مطلقاً به معنای عدم مجــوز قانونی برای برگزاری انتخابات کاملًا الکترونیک 
نیســت. در این اطلاعیه آمده است: »به علاوه تغییری در روند تعامل بین وزارت کشــور و شورای محترم نگهبان در امر 
انتخابات الکترونیک واقع نشده است«. این اطلاعیه تاکید کرده است که همچنان که در نهمین دوره انتخابات مجلس 
با توافق بین وزارت کشور و شورای نگهبان، اخذ رأی و شمارش آراء در ۱۴ حوزه انتخابیه به صورت الکترونیک انجام شد و 
نتایج انتخابات به تأیید شورای نگهبان رسید و نامزدهای منتخب وارد مجلس شدند، در این دوره از انتخابات مجلس نیز 
در صورت استمرار تعامل فی مابین و حصول توافق نهایی بین وزارت کشور و شورای نگهبان، »انشاالله اخذ رأی و شمارش 
آراء در تعدادی از حوزه های انتخابیه به صورت الکترونیک برگزار خواهد شد«. همچنین دبیر ستاد انتخابات وزارت کشور 
گفت: »اگر شورای نگهبان بپذیرد که انتخابات به صورت الکترونیک انجام شود در روند برگزاری انتخابات الکترونیک 

هیچ بحثی باقی نمی ماند«. 
اما شورای نگهبان نیز به این موضوع واکنش نشان داد. یکی از اعضای حقوقدان شورای نگهبان گفت: »مهلت ۱۰ روزه 
وزارت کشور برای نهایی کردن صندوق الکترونیک هنوز به اتمام نرسیده است و بررسی های لازم همچنان در حال انجام 
است«. ره پیک با بیان اینکه شورای نگهبان پیش از این اعلام کرده بود که برای برگزاری انتخابات الکترونیک لازم است 
موادی به قانون انتخابات اضافه شود، گفت: »باید دید تکلیف انتخابات الکترونیکی که قانون آن حذف شده چه خواهد 

شد. در این مورد اعضای شورای نگهبان طی جلسه ای باید موضوع را بررسی کنند«.

در حالی که دور زمانی از مشــکلات پیش آمده برای خوانندگان پس از پخش آثارشــان از شــبکه های ماهواره ای نمی 
گذرد، حالا این مشــکل دارد دامن فیلم ســازان را هم می گیرد. این بار صداوسیما و نه وزارت ارشاد و قوه قضاییه در این 
خصوص پیش قدم شده است و در اطلاعیه ای اعلام کرده است که اگر فیلم سازی تیزر فیلمش را در اختیار شبکه های 
ماهواره ای قرار دهد، از حق پخش رایگان تیزر آن فیلم از صداوسیما محروم خواهد شد. این اطلاعیه پس از آن منتشر 
شــد که فیلم سازان به رسانه ها گفتند که صداوسیما برای پخش تیزر فیلم های سینمایی تولید داخل از سازندگان تعهد 
کتبی می گیرد. در این اطلاعیه آمده است: »بخش عمده ای از تیزرهای فیلم های سینمایی تولید داخل کاملًا به  صورت 
رایگان از صداوسیما پخش می شود تا رسانه  ملی نیز به سهم خود در پازل حمایت از صنعت سینما نقش خود را ایفا کرده 
باشد«. این اطلاعیه با بیان اینکه  مسئولان سینمایی کشور بارها به صراحت اعلام کرده اند که پخش تیزرهای سینمایی 
در شــبکه های ماهواره ای غیرمجاز، منع قانونی دارد، ادامه می دهد: »به همین دلیل اداره کل بازرگانی صداوسیما با 
بررســی های کارشناسی به این نتیجه رسید که در ادامه این حمایت در فرم قرارداد پخش تیزر، این تعهد را از سازنده اخذ 
کند که چنانچه از حمایت فرهنگی رسانه  ملی برای پخش رایگان برخوردار شود، نمی تواند تیزر فیلم خود را برای پخش در 
اختیار شبکه های ماهواره ای غیرمجاز قرار دهد. از این رو، اگر اثبات شود که سازنده پس از بهره مندی از حمایت رسانه  برای 
پخش رایگان تیزر، آن را برای تبلیغ در اختیار شبکه های ماهواره ای قرار داده است، باید حق پخش تیزر را به صداوسیما 
پرداخت کند، تعهدی که طرفین با رضایت و به  منظور اجرای سیاست های فرهنگی و هنری کشور آن را امضا می کنند«.
اما این اقدام صداوســیما واکنش های بسیاری را درپی داشــت، از جمله غلامرضا موسوی دبیر هیات رییسه شورای 
عالی تهیه کنندگان که در این خصوص گفت: »پخش نکردن تیزر فیلم های روی پرده از تلویزیون ایران به رفع مشکل 
پخش تیزرهای سینمایی از شبکه های ماهواره ای کمک نمی کند و شاید حتی باعث شود تهیه کنندگان رسما تیزرهای 
خود را به شــبکه های ماهواره ای فارسی زبان بدهند و از خیر پخش تیزر در تلویزیون بگذرند«. به گفته این تهیه کننده 
سینما با توجه به اینکه تیزرفیلم ها روی اینترنت به طور گسترده وجود دارد، تیزر بسیاری از این فیلم ها بدون اطلاع تهیه 
کنندگان در این شبکه پخش می شود: »من تا آنجا که می دانم حداقل تهیه کنندگان داخلی هیچ تیزری را برای تبلیغ 
به شبکه های ماهواره ای ارائه نکرده اند«. موسوی به موضوع دیگری در این خصوص اشاره می کند و آن پخش کننده 
های خارجی فیلم هاست که به دنبال جذب مخاطبان ایرانی زبان خود از کشورهای مختلف هستند. به گفته او پخش 
گهی ها توسط پخش کننده خارجی برای آن ها غیرقانونی نیست و چون این پخ کننده ها این فیلم ها را برای ایرانی  این آ
های خارج از کشــور نمایش می دهند، طبیعی اســت که برای جذب مخاطب به کانال های فارسی زبان مراجعه می 
کنند. همچنین با توجه به هزینه بالای تبلیغات در شــبکه های خارجی امکان پخش تیزر در این شبکه ها وجود ندارد 
به همین دلیل آنها از شبکه هایی استفاده می کنند که این تبلیغات را به صورت رایگان یا ارزان پخش می کنند. موسوی 
با بیان این موارد تاکید می کند:گ »در چنین شــرایطی تهیه کننده که حق فروش فیلم را به پخش کننده واگذار کرده، 

نمی تواند مخالفت و موافقتی با این پخش تیزرها داشته باشد«.
این تهیه کننده با انتقاد از صداوســیما در این خصوص انتقادات دیگری نیز از رســانه ملی دارد: »صدا و سیما در حال 
حاضر هم از فیلم های ســینمایی حمایت می کند، اما این حمایت با توجه به نوع فیلم متفاوت است، در واقع هرچقدر 
گهی رایگان بیشتری را برای آن در نظر می گیرند. انتظار سینماگران  فیلم به سیاست های تلویزیون نزدیک تر باشد، آ
این است که تعامل نزدیکتری از سوی صدا و سیما با آنها صورت بگیرد و رفتار عادلانه ای با آنها در پیش گرفته شود«.

برای تحقق خواست رهبری، همه سلایق باید اجازه حضور داشته باشند
مســعود پزشکیان اظهار کرد: وقتی ایشــان گفتند همه سلایق می توانند بیایند، یعنی همه می توانند بیایند، ولی اگر در رفتار مجریان ما عکس این اتفاق بیفتد یعنی کسی را که فکر می کنیم کمی در ولایتش 

شــک است نگذاریم کاندیدا شود آن وقت انتظار داریم طرفداران آن فرد رأی بدهند؟ او ادامه داد: وقتی نگاه به سلیقه و نماینده من وجود ندارد به چه کسی رأی بدهم؟ سلیقه من باید در صحنه باشد تا من 
بتوانم در صحنه حاضر شــوم. نمی شود سلیقه من نباشد ولی بگویند بیا به سلیقه خودت رأی بده. این نقض غرض می شود؛ یعنی بین چیزی که مقام معظم رهبری خواسته اند و چیزی که ما عمل می کنیم 

تناقض وجود دارد.
این نماینده مجلس با اشــاره به محدودیت هایی که ممکن اســت برای برخی جریان ها و گروه ها در جامعه به وجود آید، گفت: در مقابل برخی نگاه ها، چنین نگاهی، نگاه بسیار بازی است. کسانی که معتقد 

به ولایت هســتند باید این مسأله را بیشــتر مورد توجه قرار دهند و برخورد با جامعه را بر اساس این نگاه شکل بدهند. یعنی اینطور نباشد که اگر کسی ما را قبول نداشته باشد، حق زندگی نداشته باشد یا 
استخدام نشود و نتواند درس بخواند یا نتواند جایی برود. اگر چنین نگاهی در جامعه به وجود آید می توانیم یک زندگی مسالمت آمیز با سلایق مختلف در داخل کشور داشته باشیم.

قبح فساد ریخته است
"محمدرضا عارف" عــارف با بیان اینکه فقر، 
فساد و تبعیض آفت یک حکومت محسوب 
می شود، خاطرنشان کرد: اگر نارسایی هایی 
در کشور وجود دارد که حتما وجود دارد نباید 
آن را به حساب نظام گذاشت ،سوء مدیریت، 
بی تدبیری و کج ســلیقه گی علت بسیاری از 

مشکلات و معضلات است که روی کار آمدن یک مجلس متخصص و کارآمد 
می تواند بخشی از این مشکلات را حل کند. عارف در پایان با اشاره به دغدغه 
حاضرین در جلسه درباره فساد اقتصادی در کشور،گفت: من هم قبول دارم 
که بعضا قبح فساد در کشــور ریخته شده است مردم کشورمان خاطره های 
خوبــی از دوران اصلاحات دارند چرا که مدیــران دولت اصلاحات عموما به 
پاکدستی معروف بودند .امیدوارم مجلس آینده بتواند با اولویت رونق اقتصادی 

برنامه مقابله با فقر،فساد و تبعیض را نیز در دستور کار خود قرار دهد.

سوءاستفاده از ردصلاحیت ها
نماینــده مردم محمودآباد معتقد اســت که 
برخی می کوشــند از موضوع رد صلاحیت 
ها سوءاســتفاده کنند.عبدالوحید فیاضی 
نماینده مردم نور و محمودآباد با بیان اینکه 
داوطلبان شرکت در انتخابات باید در بررسی 
صلاحیت ها از سوی شورای نگهبان مطیع 

قانون باشند، اظهارداشت: شورای نگهبان در عمل به مسئولیتها و وظایف 
محوله خود بــا هیچ فرد یا جریانی تعــارف ندارد.وی با بیــان اینکه صحیح 
نیســت دولت در صورت ردصلاحیت برخی افراد از ســوی شورای نگهبان 
مجددا تلاشــی برای بازگرداندن و تائید آن افراد به عرصه انتخابات داشته 
باشد، متذکر شد: مقصر جلوه دادن شورای نگهبان در پی ردصلاحیت ها 
کار پســندیده ای نیست، چرا که شــورای نگهبان وظایف مشخصی دارد و 

براساس آن وظایف عمل می کند.

ایران از هیچ قدرتی هراس ندارد
رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی گفت: جمهوری اســلامی ایران از 

هیچ قدرتی هراس ندارد.
علاءالدین بروجردی با اشــاره به توقیف دو 
شــناور آمریکایی متعلق به آمریکا در خلیج 
فــارس، بیان کرد: این خبر اول دنیا اســت 

و نشــان می دهد که جمهوری اســلامی در اوج اقتدار است و اگر متخلف 
آمریکا یا انگلیس باشد با آن برخورد می کند و از هیچ قدرتی هراس ندارد.

این نماینده مجلس گفت: بنابراین باید به این اقتدار افتخار کنیم و آن را در 
عرصه های مختلف بخصوص علمی حفظ کنیم.

بروجردی با بیان اینکه مســئله جامعه ما مســئله اقتصاد و معضل بیکاری 
اســت، اضافه کرد: انتظار می رود کارهای جدیدتری برای ارتقا دانشگاه از 

لحاظ کمی و کیفی صورت گیرد. 

 امیدی به 
مجامع بشری نیست

یکی از مراجع تقلید گفت: عربستان سعودی دارای 
حکومــت قبیلهای اســت، شــاهزادگان مناصب و 
منابع اقتصادی را دست به دست میکنند، ثروتهای 
کلانی ذخیره کردهاند ولی آزادی و حقوق بشــر آنها 

صفر است.
آیتالله ناصر مکارمشیرازی صبح امروز در درس خارج 
فقه خود که در مسجد اعظم قم برگزار شد، با اشاره به 
حدیثی از امام حسن عسکری)ع( اظهار کرد: کسی 
که ســه صفت تقوا در خلق و خــو، کرم در طبیعت و 
بردباری و گذشت در اخلاق را داشته باشد، دوستان 

وی افزایش پیدا میکند.
وی خاطرنشــان کــرد: انســان به تنهایــی در برابر 
مشکلات نمیتواند مقابله کند، باید دوستانی داشته 
باشد تا با کمک دوستانش بتوانند مشکلات زندگی 
را برطــرف کند و کتابهایی با عنوان آیین دوســتیابی 

نوشته شده است.
این مرجع تقلید با بیان اینکه مسائل اخلاقی اسلام 
مهم است، گفت: این مسائل را باید بیاموزیم و برای 
مــردم بیان کنیم تــا بدانند هزار و ۴۰۰ ســال پیش 
آیینی ارائه شــده که در اولویت آن دوستیابی است تا 

دشمنیها به دوستیها تبدیل شود.
وی خاطرنشــان کرد:قصاص باید باشد، اگر ترس 
از قصاص نباشد، جنایات در جامعه فراوان میشود، 
این امر که دنیای امروز طرفدار اســت که قصاص را 
رها کنیم اشــتباه است، البته عفو و گذشت و تبدیل 

به دیه، دوستیهایی به همراه دارد.
آیتالله مکارمشــیرازی با اشاره به پیشرفت صنایع در 
دوران کنونی گفت: در همه زمینهها دنیا حرف اول را 
میزند ولی در برابر آن از نظر اخلاقی و حقوق انسانی 

و بشر این دوران از بدترین دورانها است.
وی خاطرنشان کرد: کشور عربستان سعودی دارای 
حکومــت قبیلهای اســت، شــاهزادگان منصبها و 
منابع اقتصادی را دست به دست میکنند، ثروتهای 
کلانــی را ذخیره کردهاند ولی آزادی و حقوق بشــر 

آنها صفر است.
وی با بیان اینکه عربستان در مکانهای دیگر نیز آتش 
روشــن میکند، گفت: یکی از صــادرات آنها به قول 
غربیها تروریســم است، چرا در این دنیا به عربستان 
کاری ندارند، مدعیان حقوق بشــر و سازمان ملل به 
آنها برخورد نمیکنند، به سفارتخانه عربستان تعرض 
کردند، سازمان ملل آنها را محکوم کرد، در حالی که 
به سفارت ایران به طور عمدی حمله کردند، خبری 
از محکومیــت نیســت، این امر به دلیــل حاکمیت 

دلارهای نفتی است.
آیتالله مکارمشیرازی خاطرنشــان کرد: در دنیایی 
که تمام مســائل انســانی محکــوم دلارهای نفتی 
باشــد، عقبماندهترین دوران بشر از نظر اخلاقی و 
انســانی اســت، این افراد هیچ قانونی را به رسمیت 

نمیشناسند.
وی با بیان اینکه دوران کنونی از نظر انسانی و حقوق 
بشــری از عقبماندهترین دورانها اســت، گفت: در 
این دوران جز قوی و متحد بودن راهی وجود ندارد، 
کســی به حقوق شــما اهمیت نمیدهــد، امیدی به 
مجامع بشــری و قانونهای روی کاغذ درباره حقوق 

بشر نیست.
این مرجع تقلید تالیف کتابی درباره وضعیت عربستان 
را مورد توجه قرار داد و افزود: زمانی که این کشــور 
قطع ارتباط میکند، دنبال او جیرهخواران نیز پیروی 
میکنند، بنابراین در چنین شرایطی باید بیش از پیش 
قوی، متحد و بیدار باشیم و فریب این مراکز، مجامع 
و قانونهای روی کاغذ را نخوریم، امیدوارم خداوند ما 

را از اشرار در این دوران محفوظ بدارد.

رویداد 24 نوشت: دولت های نهم و یازدهم تفنگداران خارجی را چگونه آزاد کردند؟
برخورد انگلیسی ها در زمان دولت نهم از موضع بالا با ایران بوده است در حالی که برخورد ظریف با وزیر امور خارجه آمریکا امروز دست بالا 

بوده و از وی می خواهد که امریکا از بابت این اتفاق از ایران عذر خواهی کند.

 تدبیر 24 نوشت: کمك به شورای نگهبان به جای فشار بر شورای نگهبان
معلوم نیست که چرا رسانه های مخالف حضور آیت الله سید حسن خمینی، تأییدات گسترده بزرگان حوزه را به منزله فشار بر شورای 

نگهبان تلقی می کنند در حالیکه به نظر می رسد این موج محکم، کمکی مهم به شورای نگهبان است.

 بهار نیوز نوشت: این رسانه ملی است یا رسانه تندروها؟
سالهاست که دوستداران کشور و انقلاب در مذمت صداوسیما و منش غیرعادلانه اش سخن رانده و قلم بر کاغذ کشیده اند تا خدایی 

نکرده! فرجی شده و این رسانه، ملی شود.

 پارس نیوز نوشت: افراطیون، اعتدالی شده اند
جالب اینکه افراطیون اصلاح طلب در مجلس ششم، پیام تحصن خود را در قالب پلاکاردهایی به زبان های خارجی بر در و دیوار مجلس 

قرار دادند تا نیات قلبی و فکری و نیز نگاه و توجه خود را به فشارهای خارجی بیش از پیش آشکار کنند.

 فارس نیوز نوشت: تشریح فرآیند»تاییدصلاحیت کاندیداها« در کشورهای دنیا
سیستم نظارت بر انتخابات در دیگر کشورها، دائر بر مدار نظارت استصوابی است؛ نظارتی که می تواند علی رغم رأی قاطع مردم به نمایندگان، 

بنا به ملاحظه هایی با عدم صدور اعتبارنامه به نماینده  منتخب و یا ابطال نمایندگی وی به تصمیم گیری در انتخابات مبادرت کند.

عکس روزسایت نگار

کاروان شهدای گمنام 
وارد شهرستان ممسنی 
استان فارس شدند و 
مورد استقبال مردم این 
شهرستان قرار گرفتند.

خبرنامه


